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הכותל
בית המקדש נחרב פעמיים, הסיטרא אחרא התגברה פעמיים להחריב את בית המקדש, אבל מעולם ה’ לא עזב את האבן 

שתיה, מעולם ה’ לא עזב את הכותל, מעולם לא זזה שכינה מהכותל המערבי.
אדם צריך להרגיש כיסופים לאבן שתיה, כיסופים להגיע לכותל, כמו שכתוב “נכספה וגם כלתה נפשי לחצרות ה’ “ חצרות 
ה’ זה אבן השתיה, חצרות ה’ זה הכותל. כשאדם אוהב מישהו אז הוא משתדל להיות במחיצתו! אותו הדבר אם אדם 
אוהב את הכותל ומרגיש שזה השורש שלו אז הוא ישתדל להיות כמה שיותר פעמים בכותל. למה אדם לא מרגיש את 
קדושת האבן שתיה?, למה אדם לא מרגיש את קדושת הכותל? יש כאלה אנשים ששנים על גבי שנים לא באים לכותל, 
בירושלים גרים חצי מיליון יהודים, בקושי רואים אותם בכותל. אומר ה”חתם סופר” – בזה שאנחנו לא באים לכותל 
המערבי לאבן השתיה אנחנו מעליבים את הכותל, ששם מקום השכינה, זה עילבון שאין לו מחילה, שה’ רואה שמזניחים 
את ירושלים, מזניחים את הכותל ולא מתאמצים להגיע זה מעורר אף וחמה, כמו שכתוב “אבן מאסו הבונים היתה לראש 
פינה” – “אבן מאסו” זה אבן השתיה, כמה שהדבר יותר גדול יותר נעלה, אז ככה הוא יותר מאוס ויותר נעלם, השטן יודע 
מה טוב לאדם הוא יודע בדיוק מה מועיל לו ולכן הוא פועל להרחיק אותו כמה שיותר מהדבר הזה. כולם מאסו באבן 
השתיה, כל הצדיקים שנקראים “הבונים” מאסו באבן השתיה, חוץ מדוד המלך שהוא היחידי שזכה לדעת את הסוד של 
האבן הזאת, הוא זכה לדעת שבלי האבן הזאת בלי הקדושה שלה אי אפשר להגיע לשום עבודה, שום עבודה לא מתקבלת 
בשלימות, כל השתדלותו של דוד הייתה רק באותה האבן. כל החיפושים שלו, כל הכיסופים שלו “נכספה וגם כלתה נפשי 

לחצרות ה’ ” הכל זה היה לאבן השתיה, למקום בית המקדש.
לפני שה’ ברא את כדור הארץ את עולם העשיה, הוא ברא את אבן השתיה הוא ברא את הר הבית הוא ברא את הכותל. 
מסביר ר’ נתן שאבן השתיה זה שורש הבריאה מהאבן הזאת נברא העולם )יומא נד ב’( ושם שורש הבחירה. בזה שאדם הולך 
לכותל מזה לבד הוא יכול לצאת מהבחירה שלו ולבחור בדרך הטוב, הכותל זה הכתר של הבריאה זה הקדושה העשירית 

זה ספירת ה”כתר” ולכן שם מתבטלת הבחירה לגמרי, שם מקבלים רק בחירה טובה.
כשאדם הולך לכותל הוא בכלל לא עומד בזה העולם, הוא בכלל לא נמצא בזה העולם הכותל זה קודש הקודשים, זה 
עולם אחר לגמרי, אפילו אם נדמה לך שאתה עומד בזה העולם שאתה נמצא כאן בעולם תדע! שאיך שהגעת להר הבית, 
לכותל אתה נמצא כבר בעולם האצילות! אתה עלית ישר לעולם האצילות וזה רק נדמה לך שאתה נמצא כאן בעולם הזה 
כי אתה נמצא בכזה ערפל, בכזה דמיון, אבל באמת אתה נמצא עכשיו בעולם האצילות, כל פעם שהגעת לכותל ונתת 
נשיקה לכותל אז מיד נכנסת לעולם האצילות. כשבאים לכותל הטבע משתנה! אפילו הגוף משתנה הכל משתנה, אדם 

מקבל טבע אחר גוף קדוש, כל פעם שאדם בא לכותל אז הוא זוכה שמיד מאירים לו כל האורות מעולם האצילות.
הכותל הוא ממש קודש הקודשים הוא ממש אבן השתיה, אדם הולך לכותל הוא הולך ממש לגן עדן! בפרט בחצות לילה 
באשמורת הבוקר, כי ה”נהר היוצא מעדן” זורם מתחת להר הבית מתחת לכותל, ולכן שאדם בא לכותל הוא מרגיש ממש 
טעם גן עדן, הוא רואה את הגן עדן, הוא מריח את הגן עדן, הוא מרגיש שהוא נמצא עכשיו בגן עדן, כמו שהיו אדם וחוה 

בגן עדן.
אומר ר’ נתן )הודאה ו’ נ’( – “ועל כן כשיצאו ממצרים בנסים נפלאים וקרע להם את הים בנס נפלא ונורא, אמרו בהשירה 
תבאמו ותטעמו בהר נחלתך, שהוא הבית המקדש שמשם עיקר הנסים של יציאת מצרים וקריעת ים סוף, שהעיקר היה 
הניסים  כל  זה שורש  צריכים לדעת שהכותל   – כו’...”  אותנו  הוציא משם להביא  ואותנו  כמו שכתוב  לבוא לשם  כדי 
שבעולם, כל הניסים מימות עולם נמשכים מהכותל המערבי. אברהם עשה ניסים, משה עשה ניסים, אפילו הניסים של 
יציאת מצרים נמשכו מהכותל, כל הניסים שהיו במצרים, עשר מכות, קריאת ים סוף זה הכל נמשך מקודש הקודשים, 
הכל נמשך מהכותל, זה החידוש של רבי נתן “תביאמו ותטעמו בהר נחלתך” – שמשה רבינו קישר את עצמו “להר נחלתך” 

לקודש הקודשים, חיבר את עצמו לכותל לאבן השתיה וכך המשיך את כל הניסים והנפלאות.
אז איך אדם יכול לא ללכת לכותל?! הרי יש בו את כל הניסים! ניסי קריעת ים סוף, ניסים של עשרת המכות, ניסים של ענני 
כבוד, ניסים של עמוד אש. ניסים שעפו באויר הכותל זה השורש של כל הניסים, השורש של כל הנפלאות, השורש של כל 
הישועות, כל הרפואות, כל התשועות, כל הפרנסות הכל בא מהכותל, אם אדם יגיע לכותל הוא יוכל לפעול כל נס שבעולם.  

ל עוֹלָם  רִבּוֹנוֹ שֶׁ
אָיוֹם וְנוֹרָא 

הִתְקָרְבִי אֶל  בְּ
ה קדֶֹשׁ  תִיָּ אֶבֶן שְׁ

ים מָקוֹם  קָדָשִׁ
כִינָה  ְ רָאַת הַשּׁ הַשְׁ
לְנֶצַח נְצָחִים כּוּלִי 

אָחוּז רַעַד חִיל 
וּרְעָדָה וְחַלְחָלָה, 
א רַחוּם וְחַנּוּן  אָנָּ

אן  הֲפוֹך נָא כָּ
ת  אֶת גּוּפִי לְדַרְגַּ

מָה וְאֶת  נְשָׁ
ת  מָתִי לְדַרְגַּ נִשְׁ

יְחִידָה וְאֶרְאֶה רַק 
מַע  אוֹתְך וְלאֹ אֶשְׁ
שׁוּם קוֹל וְדִבּוּר 
ך וְלאֹ  חוּץ מִמְּ

אֶרְאֶה שׁוּם מַרְאֶה 
ם  ך וִיקֻיַּ חוּץ מִמְּ

עָמְדִי  סוּק בְּ י הַפָּ בִּ
ה  תְפִלָּ אן בִּ כָּ

לְפָנֶיך “וּתְמוּנַת ה’ 
אן  ה כַּ יט” וְאֶזְכֶּ יַבִּ
מַיִם  ָ חוּ הַשּׁ לְ”נִפְתְּ
וָאֶרְאֶה מַרְאוֹת 

אֱלקִֹים”



 

הוא רבינו - מקור חכמהפרפראות לתורה

עין טובה היא זאת שתוביל לנו את החיים על ידי עין טובה יהיו 
לנו חיים טובים ומאושרים. כל פעם שקורה משהו לא טוב, אנחנו 
נבין שזה בעצם נובע מהעין הלא טובה שלנו, שהסתכלנו לא טוב 
על מה שקורה לנו וצריך אז ללכת קצת הצידה ולהרהר, לחשוב, 
מה בעצם קרה פה, עד שנגיע למסקנה שהכל תלוי בעינים שלנו, 
ונצליח לעורר את העין הטובה וככה נוכל להתקדם הלאה והלאה 
עד שיבוא משיח צדקנו שהוא יפה עינים וטוב רואי, והוא בזכות 
העין הטובה שלו זכה למה שזכה. צריך ללמוד לזהות שכשקורה 
ללמוד  צריך  טובה,  לא  מעין  מגיע  זה  ח״ו,  טוב  לא  משהו  לנו 
להסתכל למעלה )דע מה למעלה ממך( ולמטה )ולאן אתה הולך( 
אבל לא לצדדים, ואז האדם יכול פתאום להתחיל להסתכל באופן 
אחר על החיים. הקב׳׳ה מתפאר בנו, יש לו עין טובה. כל העולם 
שהוא ברא זה בשביל “ישראל אשר בך אתפאר”. כל מה שה׳ ברא, 
זה בשביל עם ישראל שהוא העם היחידי שה׳ יכול להתפאר בו. 

על כל דבר בבריאה נאמר כי טוב. רק על היצר הרע נאמר ״וירא ה׳ כי טוב מאד”. למה טוב מאד? יצר הרע זה 
טוב מאד? וודאי! כי אם יש יצר הרע ואני מתגבר, אז יש לי במה להתפאר, כל נקודה קטנה של כל יהודי, שהוא 
מתגבר על היצר הרע הוא יכול להתפאר בנקודה הזו. עין טובה זה לאהוב את עצמנו, עם הקב״ה, עם הצדיקים. 

ישראל אשר בך אתפאר
תאהב את נקודת הצדיק שבעצמך, את הנקודה הזאת שהיא 
רוצה את האמת, שהיא בוחלת בחיצוניות, שהיא רוצה משהו 
הדבר  זה  שרק  טוב”,  לי  ה׳  ש”קירבת  יודעת  שהיא  אמיתי, 
העין הטובה מחפשת את  זולתו.  אחר  דבר  ולא שום  הטוב, 
הנקודה הטובה, הגנוזה בפנים, בעומק הנשמה של הבן אדם, 
שכביכול לא רואים את הנקודה הטובה אצלו, ויכולים לחשוב 
שהוא לא כל כך חיובי, לא כל כך מוצלח, לא כל כך טוב, אבל 
אנחנו  גם  טובץ  הוא  הצדיקים  ואצל  טוב  הוא  הקב”ה  אצל 
צריכים ללמוד את הדרך הזאת איך ללמד זכות על כולם, איך 
לאהוב את כולם, זאת העין הטובה. אם אדם מחובר לה׳ אז 
אין עין רעה. יש לו עין רעה כשהוא חושב שהשני לקח לו את 
המזל שלו, או את ההצלחה שלו, או את הכבוד שלו, אבל אם 
הוא יודע שיש ה׳ בעולם, אז אף אחד לא יכול לקחת לו כלום. 
הקב״ה  של  בתפילין  בה׳.  מתפארים  ואנחנו  בנו  מתפאר  ה׳ 
כתוב: “מי כעמך ישראל גוי אחד בארץ”. ובתפילין שלנו: “שמע ישראל ה’ אלוקינו ה’ אחד”. אנחנו אומרים 
שאין שום דבר בעולם, רק את ה׳ וה׳ אומר: אין לי כלום בעולם, רק את ישראל. לכל אדם ואדם יש חלק אלוק 

ממעל, הוא אלוקות, הוא משהו כזה גדול ובזה אפשר מאד מאד להתפאר, ובזה ה׳ מתפאר בנו. 

נזכה לכל הטוב שבכל העולמות

אז  היה  ז”ל  ורבינו  ז”ל,  חייקל  ר’  עם  בדרך  ז”ל  רבינו  נסע  אחת  פעם 
סמוך  ובכפר  מתנמנם.  שרביז”ל  חייקל  לר’  ונדמה  נפלאה  בדביקות 
ר’  עם  קורבה  צד  לו  היה  וגם  לרביז”ל  אז אחד שהיה מקורב מעט  גר 
קרובו  אל  הצדדית  לדרך  לנטות  עגלה  להבעל  חייקל  ר’  ורמז  חייקל. 
שגר שם, וכשבאו לשם ציוה ר’ חייקל להבעל עגלה לעמוד, ועמד שם. 
ודרך רביז”ל היה לבלי להתעקש על שום דבר, ועשה עצמו כאילו לא 
ידע, וירד מהעגלה ונכנס לבית האיש ההוא. וכשראה האיש הבעל הבית 
חייקל  ר’  אותו  שאל  בשמחה.  שלום  לו  ונתן  מאד  נתפעל  רביז”ל  את 
האם יש לך מעט יי”ש או מיני מתיקה לכיבוד? והשיב אין כלום, וביתו 
ריקן. אמר לו לך לפונדק הסמוך ותביא דבר מה לכיבוד, והשיב שאין לו 
במה לקנות. אמר לו קח איזה חפץ למשכון, ולקח את פמוטי השבת של 
אשתו והביא מעט משקה ומטעמים. כשמילא את הכוס לכבוד רביז”ל, 
ר’  רמז  ובלוי,  קרוע  לבושים  ויחפים,  ערומים  הילדים  עברו  כך  בתוך 
חייקל לרביז”ל את כל זה, ואמר לו שישפיע לו איזה שפע. ענה ואמר 
רביז”ל: אני אין לי שפע בשבילו, רק אם תרצה אתה תתן לו שפע. ענה 
ואמר: רבי, מתיירא אני מכם אולי תרגזו עלי בשביל זה ותאמרו שחייקל 
שלוש  ככה  אותו  ושאל  תירא.  אל  לו  ויאמר  ז”ל  רבינו  ענה  ח”ו.  ימות 
פעמים ובכל פעם השיב רביז”ל אל תירא אני נותן לך רשות. והיה שם 
בבית כלי עם מים, ושפך ר’ חייקל את הכלי הנ”ל באמצע הבית, ולקח 
למערב,  שפע  למזרח,  שפע  הלשון:  בזו  ואמר  המים,  והחליק  המערוך 
שפע לדרום, שפע לצפון. והגביה רביז”ל את הקאפטן שלו ואמר אליו 
חייקל, לי לא תתן שפע. אח”כ נתעשר האיש ההוא )הסיפור כולו וכיצד 
נתעשר מובא בספר “כוכבי אור” בחלק אנשי מוהר”ן( ופעם אחת כשהיה 
יריד בברסלב ורץ אותו בעל-הבית במהירות אל השוק לקנות ולמכור, 
כך  ובתוך  דרך שם,  לעבור  פונים לשוק שבהכרח  היו  רביז”ל  וחלונות 

כשרץ ורצה לעבור לשוק ושלא יראהו, דפק רביז”ל בחלון וקרא אותו, 
ומסתמא הוכרח ליכנוס כי אין דרך ארץ שלא לכנוס אם כבר קרא אותו, 
וכשבא אל רביז”ל אמר לו רבינו ז”ל: ההסתכלת היום על השמים? ויאמר 
לי מה  ותאמר  לו הבט בחלון  ויאמר  רביז”ל אל החלון  לא... קרא אותו 
והנה.  הנה  רצים  ואנשים  וסוסים  עגלות  רואה  אני  ויאמר:  רואה.  אתה 
ענה רביז”ל ואמר לו בעוד חמישים שנה יהיה יריד אחר לגמרי! זה הכל 
שאתה רואה לא יהיה עוד, רק סוסים אחרים ועגלות וסחורות ואנשים 
אחרים, וגם אני לא אהיה וגם אתה לא תהיה. ועכשיו אני שואל אותך, מה 

אתה כל כך בהול ומוטרד, שאין לך אפילו זמן להסתכל על השמים?
ויקרא את ר’ חייקל שהיה בחדר אחר ויאמר לו: תראה חייקל מה שעשית 

עם השפע שלך, עד שאין לו אפילו זמן להסתכל על השמים...
יותר מכך אין להוסיף, שכל עניינו של רבינו הקדוש הוא הצלחת הנפש, 
והישועה הגשמית באה רק לשרת מטרה זו. ועם זאת אומר רבינו בספר 
חיי מוהר”ן )אות תע”א(: כי הצדיק אוהב את אנשיו באהבה גדולה ורבה 
מאד, וחפץ בטובתם מאד באמת. אם היה אפשר לו, היה נותן להם כל 
מאד,  להם  שייטב  רוצה  הוא  הזה  בעולם  וגם  העולמות,  שבכל  הטוב 
אף על פי שאין זה צורך גדול באמת, כי העיקר הוא טובת העולם הבא 
הזה, שיהיה  בעולם  גם  בטובתם מאד  רוצה  הוא  כן  פי  על  אף  הניצחי. 
שיש  לרשעים  להכעיס  וכיוצא,  וגינות  מצויירות  חצרות  טוב:  כל  להם 

להם כל זה, וכו’.
משום  אלא  זה  אין  בגשמיות,  חיסרון  מאנשיו  לאחד  יש  שאם  נמצא 
שחיסרון זה הוא לטובתו ברוחניות, ואם נרבה בתפילה ובקשה ותשובה 
ופדיון-נפש, עד שלא תהיה שוב סתירה בין הטוב הגשמי לטוב הרוחני, 
בודאי לא ימנע הצדיק את טובתו גם בגשמיות, ונזכה לכל הטוב שבכל 

העולמות.

איכה איכה...

לכינוי  שזכה  פרידמן,  אברהם  רבי  של  בביתו  מראדוויל  יצחק  רבי  ביקר  באב,  תשעה  בערב  אחת,  פעם 
“המלאך”. בתום הסעודה המפסקת, הלכו שניהם לבית הכנסת, לקריאת מגילת “איכה”, ולאמירת הקינות. 
לאחר תפילת ערבית, פתח החזן בקריאת פסוקי “איכה” ומיד נשמעה אנחה גדולה מפי רבי אברהם, שצעק 

מדי פעם “איכה! איכה!”, כשראשו מושפל ונתון בין ברכיו.

בתום הקריאה ואמירת הקינות, הלכו המתפללים לבתיהם, אולם רבי אברהם לא מש ממקומו, אלא ישב רכון 
על הקרקע, כשהוא צועק שוב ושוב – “איכה! איכה!”. בחצות הלילה, נילאה )התעייף( רבי יצחק מלחכות 
למארחו, ופרש לביתו של רבי אברהם כדי לישון כמה שעות. כשחזר בבוקר לבית הכנסת נדהם למצוא את 

הצדיק הדגול, כשראשו נתון בין רגליו, ומפיו נשמעת מדי פעם הקריאה: “איכה! איכה!”.

למחרת היום, שב רבי יצחק לביתו, ואמר למקורביו: “ראיתי בימי חיי כמה כמה צדיקים וגדולים בתורה 
ובחסידות. אך מה שעיני ראו זה עתה אצל רבי אברהם, לא ראיתי מעולם במקום אחר, ולא לחינם קוראים 

לצדיק נאצל זה “המלאך” – שכן אין הוא נוהג בעצמו כאחד האדם אלא כמלאך ה’ צבאות...)בני ציון(.

כיצד להוכיח עובר עבירה?

ימיו  כל  נודע  רבי אלימלך מליזנסק,  זושא מאניפולי, אחיו הצעיר של  רבי משולם 
כצדיק תמים, הנזהר בכבודו של כל אדם. וכאשר היה נתקל בעובר עבירה, ומבקש 
להוכיחו על חטאיו, כדי להחזירו למוטב, לא פנה בדברי מוסר במישרין לאותו חוטא 
ופושע, אלא היה מתיצב בקרבתו של אותו האיש שרצה לעורר בו הרהורי תשובה, 
והחל מוכיח את עצמו בדברים הבאים: “זושא, זושא! היאך נואלת להיכנע ליצר הרע, 
ועשית כזאת וכזאת שלא כדת וכדין?! )וכאן הזכיר רבי זושא את העבירות שנכשל 
בהן אותו אדם, ושאותם ראה זושא בגודל קדושתו(. אוי ואבוי לך זושא! מה תענה 
בבית דין של מעלה, כשתתן דין וחשבון על מעשיך בעולם הזה? חזור בך, זושא, כי 
אלו  דברים  מגופך!”.  נטלה  לא  הטהורה  שהנשמה  זמן  כל  ננעלו  לא  תשובה  שערי 
וכיוצא בהם קרא רבי זושא בלב שבור ובעינים דומעות, והיה חוזר עליהם כמה וכמה 
פעמים, עד שחש שהדברים נכנסו בליבו של אותו החוטא שניצב על ידו, ועוררו אותו 

לשוב בתשובה שלימה.  )בני ציון(

רָאֵל” )א’ א’( ל יִשְׂ ה אֶל כָּ ר משֶֹׁ בֶּ ר דִּ בָרִים אֲשֶׁ ה הַדְּ “אֵלֶּ
שבעולמות  חז”ל,  אמרו  שהנה,  לישראל.  טובה  עצה  על  רומז  הכתוב 
העליונים יש עולם אחד שנקרא “כל ישראל”, ושם כלל ישראל בשלימות, 
לפעמים,  חוטאים  שהיחידים  וגם  כלל.  לחטא  שליטה  ואין  פגם  אין  ושם 
הרי בעולם “כל ישראל” אין שליטה לחטא, ושם כולם צדיקים כמו שכתוב 

“ועמך כולם צדיקים...
וכל אדם מישראל, אפילו שחטא ופגם הרבה, אם יכלול את עצמו בעולם 
“כל ישראל” ויאמר לפני כל מצוה או תפילה, “לשם יחוד קודשא ...בשם כל 
ישראל...הריני בא לקיים מצוה...” או “הריני בא להתפלל...” – יוכל לקיים 

ולעשות את המצוה או התפילה בשלימות כראוי )ע”פ נועם אלימלך(.

“אחרי הכותו את סיחן מלך האמרי אשר יושב בחשבון ואת 
עוג מלך הבשן וגו’ הואיל משה באר  את התורה”  )א’,ד’-ה’(

לפי פשוטו היה ראוי לומר: אשר ישב בחשבון, לשון עבר, כי יושב משמע 
שיושב גם עתה, והאמת אינו כן, דכיון שכבר הכהו שוב אינו יושב, וכן “אשר 

יושב בעשתרות” קשה ג”כ כן, שהיה ראוי לומר, אשר ישב בעשתרות.
ונראה ע”ד הרמז, כי הרוצה להשיג אור התורה צריך לבטל תחילה תאוות 
הבהמיות שבו, והעיקר תאות אכילה שהיא המביאה לכל התאוות כנודע, 
יושב בחשבון” לשון  “אשר  וזה  סייחן,  רומז לבהמיות, מלשון  והנה סיחון 
יושב ומתפשט במחשבתו של אדם ומבלבלה,  מחשבה, כי רוח הבהמיות 
וצריכין לגרשו משם. “עוג מלך הבשן” רומז לתאות אכילה, כי “עוג” לשון 
עוגות מצות, “בש”ן” נוטריקון בי”ן שיני”ם )כעין שדרשו בגיטין דף נ”ז ד’ 
“מבשן אשיב” מבין שיני אריה(, רמז לטחינת המאכל בין השינים, וזה ג”כ 
תמיד  משוקע  שיושב  צאנך”,  “עשתרות  מלשון  בעשתרות”,  יושב  “אשר 
בתאות אכילה, מי יאכילני בשר, ודברים אלו הם מסך המבדיל בפני אור 
מלך  עו”ג  ואת  בחשבו”ן  יוש”ב  אשר  סיח”ן  את  הכותו  אחרי  ורק  התורה, 
ויבטל את הבהמיות  יכה  ר”ל אחרי אשר  יוש”ב בעשתרו”ת,  הבש”ן אשר 
ותאות האכילה, רק אז הואיל משה באר את התורה, אבל קודם לכן תורת 

משה חתומה וסתומה היא לו ואין בידו להשיגה. )ארון עדות(


